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תשפ"א הייתה שנת הניהול הראשונה שלי לאחר פרישתו של ד"ר 
גלעד אמיר, והיא הייתה כל כך שונה ממה שאפשר היה להיערך 
אליו או לדמיין. היו מי שניסו לנחם אותי שכך נראית השנה הראשונה 
שלי, אולם היה בשנה הקשה הזו גם יתרון בכל מה שקשור לניהול: 
)ויומי(, העובדה שלא ניתן  הצורך לקבל החלטות על בסיס שבועי 
היה להישען רק על דברים שעשינו פעם )ושגם לא ניתן להשוות(, 
אפשרו לי ולהנהלה החדשה, ביחד עם כל צוות המורות, המורים, 
עסוקים  להיות  מבלי  ולהוביל  לפעול  לעבוד,  והעובדות,  העובדים 

בעובדה שמדובר במנהל חדש או בהנהלה חדשה. 

אני זוכר את התחושה באחת מישיבות ההנהלה שהתקיימו בבית 
למידה  מתרחשת  רגעים  שבאותם  ידענו  ינואר.  בחודש  הספר 
של  מאוד  מצומצם  מספר  למעט  אולם  לימוד,  קבוצות  בעשרות 
תלמידים ומורים שהורשו להגיע לבית הספר בסגרים, לא ראינו ולא 

הרגשנו את הלמידה והוראה. זו הייתה הרגשה מוזרה. חסרה. 

בית הספר הצליח להיערך ללמידה מרחוק שהתקיימה ברוב חודשי 
שלב  בכל  ועדיין  בזום,  להוראה  הותאמו  השעות  מערכות  השנה. 
כזה  במתווה  הספר  לבית  התלמידים  של  הגעה  התאפשרה  שבו 
או אחר ובהגבלות שונות )רק שכבות ה' ו-ו', או רק יומיים בשבוע, 
או רק במרחבים פתוחים, או רק שתי קבוצות שניתן ללמוד בהן(, 
התאמנו מיד את המערכות, ושמחנו על הגעתם של התלמידים. היו 
תקופות שבהן לראות את התלמידים שעתיים בשבוע נחשב להישג 

ועורר התרגשות. 

שכך  משוכנעים  היינו  החיסונים,  השפעת  לפני  השנה,  באמצע 
תיראה כל השנה, ושכך תיראה גם שנת הלימודים הבאה. לשמחתנו, 
החודשים האחרונים של השנה היו שונים מאוד. העשייה המוכרת 
והנוכחות הקבועה של כל התלמידים בית הספר התאפשרה לאחר 
רוכזו  השנה,  של  השונה  אופייה  ובגלל  הפסח,  מחופשת  החזרה 
ניתן  הייחודיות שלא  כל הפעילויות  לשלושת החודשים האחרונים 
היה לקיים במועדן: טיולים שנתיים, הפקות תיאטרון, ערבי סיום של 
פרויקטים שונים, תערוכות אומנות, נשף פורים )שנדחה לפסח(, כל 

אלו לצד הלמידה וההוראה שחזרו לבית הספר. 

'רגילה',  הייתה  הפעילות  השנה  שבסוף  ולמרות  זאת,  עם  יחד 
כמו  נראו  בזום,  והלמידה  ההוראה  האחרונים  שבשבועות  ולמרות 
זיכרון רחוק שלא נחזור אליו, שנה זו, ואופייה המיוחד חייב אותנו 
מהי  הוראה?  מהי  הגדולות:  בשאלות  שונים  בפורומים  לעסוק 
הספר?  בית  של  תפקידו  ומהו  המורה   של  תפקידו  מהו  למידה? 
העובדה שלאורך תקופה ארוכה נשברו מסורות וסדירויות מוכרות 

וחזקות כל כך, שבשנים רגילות היינו רוצים אך מתקשים לערער 
או לשנות אותן, העלתה באופן קבוע שאלות על הדברים הבסיסיים 
ביותר שאנו עושים: מערכת השעות, שנקבעת בקיץ ולעיתים נבנית 
באופן אוטומטי בשיבוץ שעות הוראה בכל מקצוע, הפכה למבנה 
גמיש שניתן לשנות אותו, ושאלות על מספר השעות שתלמיד צריך 
או יכול ללמוד ביום, מספר המקצועות שתלמיד לומד בשבוע ואורכן 
של השעות הפכו להיות כאלה שצריך לחשוב ולענות עליהן. אופי 
ההוראה בשיעור והאיזון שבין הוראה פרונטלית להוראה שמערבת 
את התלמידים, שמעסיק אותנו בכל שנה הפך, בגלל הזום, לסוגיה 
מעשית שחייבים לענות עליה מיד ולא רק תיאורטית. התלמידים; 
שהיא   - קטנות  בקבוצות  בהוראה  הגדולים  היתרונות  את  גילינו 
תמיד יעד מבורך; התנסינו בהוראה במרחבים מגוונים )זום ולמידה 
במרחבים פתוחים(, שעונים על התפיסה שהלמידה לא יכולה להיות 
לעסוק,  חזרנו  מקום;  בכל  מתרחשת  ושהיא  לכיתה  רק  מוגבלת 
הפעם מתוך צורך אמיתי בשאלות על 'הספק', 'ידע' ו'חומר', וכמובן 
וההבנה  החברתיים,  המפגשים  של  חשיבותם  לכולנו  התבררה 
שלמרות הטכנולוגיה, והעובדה שהידע נגיש,  לבית הספר יש עדיין 

תפקיד מכריע ומשמעותי. 

כך, לצד השאלה מה אנחנו חייבים לעשות בגלל הקורונה, עברנו 
בהדרגה לשאלה מה היינו רוצים לשמר בזכות הקורונה. אם באמצע 
השנה עוד חשבנו שעלינו להיערך להוראה ולמידה אחרת בתשפ"ב 
בגלל שאין לנו ברירה, בגלל שאנחנו חייבים, לשמחתנו אנו נמצאים 
בשלב שבו אנו חושבים איך להיערך לתשפ"ב בעקבות מה שלמדנו 
בשנת הקורונה, בגלל שאנחנו רוצים. זה האתגר שלנו לשנה הבאה 
-  מצד אחד חזרה מבורכת לשגרה, למפגש היום יומי בבית הספר 
והורים, ומצד שני לוודא שאנחנו לא חוזרים  של תלמידים, מורים 
שאנחנו  פעולות  לשמר  ומצליחים  והידוע,  למוכר  אוטומטי  באופן 

מאמינים בהן או לפחות רוצים להמשיך להתנסות בהן מבחירה. 

בשבועיים האחרונים התקיימו בבית הספר שתי פעילויות חדשות 
שממחישות את הצורך ליצור מסורות חדשות, שתיהן נולדו מתוך 
קיימנו  למורים  השנה:  חסרים  היו  כך  מפגשים שכל  לקיים  הרצון 
בדיוק  )עסק  לימודי  גם  שהיה  השנה,  בסוף  יומיים  של  סמינר 
בשאלות שהועלו פה( וגם חברתי; ועבור התלמידים פתחנו קורסים 
אני  החופש.  של  הראשונים  בשבועיים  העשרה  וקורסי  לימודיים 
שמצאנו  וסדירויות  עקרונות  אימוץ  לצד  אלו,  שמסורות  מקווה 
בהן תועלת פדגוגית השנה, ילוו אותנו גם בשנים הבאות. מבחינה 
עשירה,  מלמדת,  הייתה  שבה,  הקשיים  למרות  הקורונה,  שנת  זו, 

מעוררת ומלאת עשייה חדשה.  

מ-300  למעלה  ליין(  )באון  התכנסנו   ,2021 במאי   23 ראשון,  ביום 
ממשבר  לומדים  אנחנו  "מה  בנושא:  חינוך  לכנס  משתתפים! 

הקורונה? מחשבות ראשונות ולקחים לשדה החינוך". 

הכנס נערך בחסות מינהל החינוך בירושלים )מנח"י(.

מנח"י,  ראש  קינן  אביב  של  הקצרים  הפתיחה  דברי   לאחר 
פרופ' משה טטר מנהל בית הספר לחינוך וארז הקר מנהל תיכון 
החינוך  איש  של  מאוד  מעניינת  פתיחה  הרצאת  שמענו  ליד"ה, 
הרפורמות  של  הגלים  שלושת  על  וולנסקי  עמי  פרופ'  הוותיק 
מתודות  על  השפיעו  אשר  האחרונות,  השנים  במאה  החינוכיות 
בגל  היו  שכבר  ספר  ובתי  שמדינות  מסתבר  וההוראה.  הלמידה 
 Teach Less Learn" היא  שלו  המפורסמת  שהסיסמא  השלישי  
More", והדגישו למידה עצמאית ולמידה משותפת, חוו את המפגש 
עם משבר הקורונה על השלכותיו החינוכיות והפדגוגיות באופן קל 

יותר ממדינות ובתי ספר אחרים. 

לאחר ההרצאה התחלקנו לחדרים ולסדנאות מקבילות אשר עסקו 
הקורונה?  בימי  ולמידה  הוראה  על  למדנו  מה  הבאות:  בשאלות 

הרבים  פדגוגיים  הטכנו  החידושים  מכל  איתנו  שיישאר  מה חשוב 
הלמידה  מרחבי  הם  מה  זו?  בתקופה  בהם  והתנסינו  שלמדנו 
החדשים "שנוצרו" בימי הקורונה שאינם "הכיתה"? אילו קשרים בין 
אישיים בקהילת בית הספר ראוי שיצמחו בעקבות משבר הקורונה? 

והאם ראוי לצמצם את מספר בחינות הבגרות בתיכון?

דברי סיכום מרתקים שמענו כרגיל מפרופ' אבנר דה שליט המשמש 
בסוגיות  אותנו  אתגר  אבנר  ביה"ס.  של  המנהל  הוועד  כיו"ר  גם 
הקשורות במשבר השיטה הדמוקרטית, כפי שנחשף בימי הקורונה, 
פורמלית,  בלתי  צנזורה  להפעיל  היה  ניתן  שבה  הקלות  כולל 
הפגיעה  ובכלל  והעובדות,  האמת  מעמד  ערעור  מכך  וכתוצאה 

שהייתה בזכויות האדם והאזרח.

נראה כי המסקנות מכנס זה בפרט, ומההתנסות בהוראה ובלמידה 
לחזור  לנו  להבין שאסור  לנו  גורמות  בכלל,  הקורונה  משבר  בימי 
לנצל  וצריך  משברים"  "לבזבז  אסור   .2020 מרץ  שלפני  לשגרה 
וכמקפצה לשינויים משמעותיים במערכת  את המשבר כהזדמנות 

החינוך בכלל ובתיכון שלנו בפרט. 

דר' גדעון פרלמן, בוגר בית הספר ממחזור נ"ב )1990(, קרדיולוג מוערך 

בהדסה עין כרם וממקימי התחנה לחקר ציפורי ירושלים.

לפני כמה שנים השתנו חייו של גדעון, כשהתגלתה בגופו מחלת ניוון 

השרירים.

מאז שהתגלתה בגופו המחלה, פרלמן לא מפסיק לעבוד כקרדיולוג וגם 

יצא למסעות טבע חובקי עולם, בחמש יבשות, בעקבות ציפורים נדירות.

אחד הדברים הראשונים שעשה גדעון לאחר האבחון, הוא לבקש מאחיו 

יואב ועמיר לקחת אותו לסדרת מסעות בעולם. השלושה ביקרו בתוך 

ארבע שנים בחמש יבשות מאמריקה הצפונית ועד אסיה.

ותורם  "מדינול",  בחברת  בשבוע  פעמים  שלוש  לעבודתו  מגיע  גדעון 

מהידע שלו לפיתוח פטנטים שמצילים חיים של מיליונים בתור היועץ 

הרפואי של החברה.

מוזמנים לצפות בכתבה המלאה ומעוררת ההשראה של כאן חדשות.

כל  מתכנסים  בחנוכה  בשנה  פעם  לפיה  מסורת,  נהוגה  הספר  בבית 
המורים בערב חגיגי, ובמהלכו מעניקים חנוכיה לכל מי שמלאו 25 שנים 
לעבודתו בליד"ה. השנה, בגלל הקורונה, לא התקיים הערב הזה במועדו 
החנוכיה  את  להעניק  בחנוכה  ההנהלה  חברי  הגיעו  במקומו,  המקורי. 
באופן אישי לכל אחד מאלו שמלאו 25 שנה לעבודתם. עם זאת, היה 
קשה לוותר על ההתכנסות המרגשת בה מברכים את המורות והמורים 
שהגיעו למעמד מכובד זה, ובסמינר סוף השנה שהתקיים בנווה אילן ב 
20-21/6, קיימנו "ערב חנוכיות" מאוחר. המורים שקיבלו את החנוכיה 
השנה הם: בעז טייב, אולגה פולק, אילנה סולומון,  חנוך פוסטולובסקי, 

ולנטינה לבריק, שושי ברדע ומיה בן דור.

בהמשך, הדברים שאמרה מיה בן דור באירוע:

בית – קווים לדמותו

כתלמידה  לראשונה  אליו  נכנסתי  בית.  כל  קודם  הוא  בשבילי  ליד"ה 
בספטמבר 1984, כלומר אני בעצם מציינת עכשיו 37 שנה בביה"ס, ולא 
25. כל חדר במבנה של ביה"ס, כל סנטימטר במסדרון עמוסים רגשות 

וזיכרונות.

הכרתי כאן את בעלי מזה 24 שנה. למדנו יחד בכיתה והפכנו לזוג בטיול 
השנתי של כיתה ה/ב. מאז, בכל פעם שאני יוצאת עם תלמידים לטיול 
יש לי פרפרים בבטן מהשאלה איזו אהבה תוצת ותישמר כמו זו שלנו. 
5 פעמים קיבלתי זרי פרחים לרגל לידת כל אחד מילדיי, תמיד בחתימה 
המרגשת והמשמעותית כל כך עבורי "ממשפחת ליד"ה". שניים מילדיי 
ללוות  זכיתי  וכך  ו',  עד  א'  ביה"ס, מכיתה  כל המסלול של  עברו את 

אותם גם בפרק ההתבגרות הזה, שבדרך כלל קורה רחוק מהעין. 

אבל בעיקר, מקום עבודה – קווים לדמותו

כשאני  כן,  אבל  שנה?   25 לעכל.  שקשה  דבר  חתיכת  זה  שנה.   25
ללמד,  שהתחלתי  מאז  השתנו  דברים  כמה  ורואה  אחורה  מסתכלת 
אם  לגלגל  צריך  שהיה  מטלביזיה  התשעים,  שנות  באמצע  שם  אי 

רצינו לראות משהו שהוקלט בוידאו, עד מחשב ומקרן בכל כיתה וכל 

העולם בכף ידינו בכל רגע, ממערכי שיעור כתובים בעיפרון ששמורים 

על  שנמצאות  משוכללות  מצגות  ועד  בקלסר,  מסודרים  בשמרדפים 

הדרייב ובקלאסרום, מהערות על העברת פתקים בשיעור להערות על 

משחקים בטלפונים, מתלמידים ש... רגע, בעצם, התלמידים. התלמידים 

פצפונים  אליפים  מתחילים  מתבגרים,  צעירים,   – שהם  כמו  נשארו 

לפעמים,  קשקשנים  לפעמים,  מסובכים  אנשים,  לשמיניסטים  וגדלים 

חכמים תמיד, אהובים תמיד.

אני אוהבת את העבודה שלי, כבר 25 שנה, ואולי זה כל מה שצריך להגיד. 

והחברות הכי טובים שלי הם מכאן, שחדר  וגם את זה שהחברים  אה, 

המורים שלנו יקר לי מפז, והלוואי שיימשך כך עוד 25 שנה לפחות.

ביום חמישי שלפני היציאה לחופשת שבועות, ד"ר גדי גבריהו, ראש ארגון 
"תג מאיר" בא לשוחח עם כיתה ד3, כחלק משיעורי התכנית המשולבת 

)היסטוריה ואזרחות(, בהנחיית המורה אמנון סדובסקי.

בעקבות השיחה, הועלה רעיון על ידי שלושה מתלמידי הכיתה, לצאת 
בעקבות האירועים הביטחוניים האחרונים, לחלק "פרחי שלום" לתושבי 

העיר.

שבוע לאחר ההרצאה, יצאו חלק מתלמידי הכיתה, ברצון רב, וביחד עם 
גדי, לחלק פרחים באזור המתוח שבין שכונת בית צפאפא הערבית לבין 
שכונת פת היהודית. אחד התלמידים שהשתתף בפרויקט סיפר: "הגענו 
לעוברים  פרחים  לחלק  התחלנו  זאת  בכל  מחשיד.  שקט  היה  למקום, 

פרח,  שקיבל  מי  כל  כאחד.  וערבים  יהודים  לתושבים  חילקנו  והשבים. 
החזיר לנו בחיוך שהיה שווה כל רגע, בירכו אותנו לשלום והודו לנו על 

היוזמה.

סיימנו את הסיור בבית צפאפא בחנות לממכר עוגות ובה, לאחר שנתנו 
מתושבות  אחת  אתנו  שוחחה  עוגיות,  וכמובן  קרים,  מים  בקבוקי  לנו 
השכונה על מחשבותיה ותחושותיה בקשר למצב הנוכחי. הם היו אלינו 

מאוד נחמדים".

 - הבין  לשיפור המצב  הרגשה שתרמו  עם  חזרו מהפרויקט  התלמידים 
אזרחי הנוכחי בעיר. דבר כה קטן כמו חלוקת פרחים לאזרחים, הוא צעד 

לכיוון החיים המשותפים והשכנות הטובה בעיר.

שמחנו לארח את ראש העיר מר משה לאון, ראש מנהל חינוך אביב קינן 
ועמנואל זילברמן מנהל אגף חינוך כללי בעיריית ירושלים בבית הספר.

זהו ביקורו הרביעי של ראש העיר בבית הספר. לפני שנתיים וחצי הגיע 
תקופת  במהלך  העיר  לראשות  כמתמודד  י"א-י"ב  תלמידי  עם  למפגש 
הבחירות; נכח לפני כשנה בטקס קריאת הרחוב שבו ממוקם בית הספר 
על שם פרופ' מנשה הראל )מורה לשעבר בבית הספר(; ושוחח השנה עם 

תלמידי שכבה ט' במסגרת פרויקט ירושלים.

הביקור הנוכחי הוקדש להיכרות מקיפה עם בית הספר, ראש העיר סייר 
בבית הספר ושוחח עם תלמידי מגמת אומנות, תגבור, תאטרון, ביולוגיה 

ופיסיקה ושמע מהם על הפרויקטים השונים. 

סוף שנה, מה למדנו ממשבר הקורונה? ארז הקר, מנהל

  lital.levi@leyada.net עורכת הניוזלטר: ליטל לוי - מנהלת פיתוח משאבים וקשרי קהילה

בית הספר התיכון ליד האוניברסיטה
רח' מנשה הראל ת"ד 39058, ירושלים 9139001, טל. 02-5631262 פקס. 02-5611048

highschool@leyada.net  :דוא"ל ,www.leyada.net :אתר הבית שלנו

כנס החינוך המשותף השישי - 
תיכון ליד"ה ובית הספר לחינוך של האוניברסיטה העברית

טקס הענקת חנוכיה – 25 שנים בבית הספר  
 מיה בן דור, בוגרת מחזור נ"ב 1990 

מחנכת, רכזת שכבה ורכזת מחוננים ומצטיינים בבית הספר

חלוקת הפרחים לתושבי ירושלים
איתן יעקובוביץ מכיתה ד/3 ממארגני הפרויקט
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הבוגרים שלנו
ברכות לבוגר בית הספר פרופ' שלמה מור יוסףפרופ' שלמה מור יוסף )מחזור ל"א, 69(, עם זכייתו בעיטור "יקיר ירושלים".

העיטור מוענק לאישים אשר תרומתם לירושלים היא ממושכת וסגולית ואשר הקרינו והשפיעו על העיר בתחומים 
הבאים: חינוך, תרבות, פעילות ציבורית, קרוב לבבות וסובלנות, התנדבות צדקה וחסד, מחקר ואקדמיה, דת ומורשת 

ישראל.

פרופ' מור יוסף זכה בעיטור על עשייתו הרבה להרחבת בית החולים הדסה ולבנייה בהיקף חסר תקדים, ועל פעילותו 
הרבה למען בריאותם של תושבי ירושלים ופעילותו הציבורית הענפה מוענק לו עיטור הכבוד יקיר ירושלים.

ירוס ירוס  הספר  בית  לבוגרת  ברכות 
לוחמת   ,)2018 פ'  )מחזור  בלטהבלטה 
אות  את  לקבל  שנבחרה  בקרקל, 
הצטיינות הנשיא לרגל יום העצמאות 

ה-73!

ברכות לתלמידה יעל גינזבורגיעל גינזבורג )ד'2(, על  זכייתה במדליית ארד 
באולמפיאדה האירופאית לבנות במדעי המחשב!

)גם(  העפלתם  על  פרייישרד  ואורלי  לוינשטיין  פרייישרדלאלון  ואורלי  לוינשטיין  לאלון  ברכות 
על  לשבח  בציון  זכייתם  ועל  לפילוסופיה,  לאולמפיאדת  השנה 

מאמריהם.

אליפות  גמר  לחצי  הגיעה  ב'  שכבה  של  שחמט  אליפות נבחרת  גמר  לחצי  הגיעה  ב'  שכבה  של  שחמט  נבחרת 
העולם בשחמט!!!העולם בשחמט!!!

במשך כל תקופת הקורונה הם השקיעו והשתפרו בעזרת המדריך 
אלון.

עצם  אבל  קזחסטאן,  לנבחרת  הגמר  בחצי  הפסידו  הם  לצערנו 
ההגעה לחצי גמר היא הישג אדיר!

השני  במקום  שזכתה  ו/6,  מכיתה  פריישרד  פריישרדלאורלי  לאורלי  ברכות 
בתחרות 'אופה צעיר' "le Petit Pâtissier",  תחרות ארצית מטעם 
פיקוח הצרפתית  במשרד החינוך ובחסות שגרירת צרפת, ותטוס 

לצרפת לשבוע!

באותה  ראשון  בפרס  זכה  אילון  אורלי,  של  אחיה  בשנה שעברה 
התחרות!

)ו'3(, על זכייתו במקום הראשון בתחום  איל  אילעומר  עומר  ברכות לתלמיד 
עבודות החקר בכימיה Regenatation ICEF, בתחרות הבינ"ל. במסגרת 

תוכנית אלפא באוניברסיטה העברית.

.)ACS( בנוסף גם קיבל צל"ש מהאגודה האמריקאית לכימיה

אבניר  דוד  פרופסור  של  במעבדתו  שערך  המחקר  את  הציג  עומר 
צפיפות  בעל  אירוג'ל  ביצירת  עסק  המחקר  גאוניאן.  ניר  ובהנחיית 

נמוכה ביותר מננו-סיבים של ניקל בשיטת תחליף הקפאה.

 Regeneron - ISEF - International Science and בתחרות 
Engineering Fair השתתפו מעל ל-1,800 תלמידים מ 64 מדינות.

לעבודתו באתר התחרות של מוזיאון המדע ע"ש בלומפילד.

היא אלופה והיא משלנו!

עדן אלנהעדן אלנה )מחזור פ' 2018(, ייצגה את 
והגיעה  רב,  בכבוד  באירוויזיון  ישראל 

למקום ה-17.

וסיקור   11 בכאן  עדן  על  לכתבה 
הביקור שלה בבית הספר.

חנוך רוזן וצבי אפרת, חנוך רוזן וצבי אפרת, שניהם בוגרי בית הספר )מחזור ל"ט( הגיעו 
אותה  הבמה,  על  לעלות  חנוך התרגש  הספר.  בבית  ספונטני  לביקור 

הבמה עליה הופיע את הופעתו הראשונה...

בדיוק בשביל זה אנחנו כאן! 

 נשמח לצרף אותך לקבוצת –  בוגרות, מורות 

ותלמידות ו' למשחקי כדורסל ידידותיים.

כל יום שישי בשעה 13:00 באולם הספורט החדש של 

ביה"ס, עם המאמנת שולי דרמון )ללא עלות כספית(.

לפרטים נוספים ולהרשמה – דלית: 050-6819252

רוצה לשמור על 
כושר ואין לך איפה 

ועם מי? 

כנס העשורים 

"שישי בליד"ה" 
בימים אלו אנו עובדים על תכנית מפגשים ופעילויות לבוגרים שתתחיל 

באוקטובר 2021.

במשק  מרכזיים  תפקידים  ממלאים  ליד"ה  תיכון  ובוגרי  בוגרות 

ובכלכלה בכל תחומי העשייה בישראל. זהו נכס עצום אותו בית הספר 

מבקש לחזק ולטפח ולכן, בנינו את מתכונת ״שישי בליד״ה״ – מפגשים 

מתחומים  משפיענים  ובוגרים  בוגרות  השראה,  מעוררי  בוגרים  עם 

שונים אשר הצליחו בתחומם והסכימו לבוא ולשתף עם חברות וחברי 

קהילת הבוגרים סיפורים מעוררי השראה על המסע האישי שלהם 

אל הפסגה.

נשמח לצרף בוגרות.ים  לרשימה המכובדת של אורחים שכבר היו )דויד 

גרוסמן, אילנה דיין, אריאל רובינשטיין, עדית דורון ז"ל, מיכל צור שליו, 

אריאל הירשפלד ועוד ועוד(. 

אחד  כל  העיסוק,  תחום  על  דקות,  כ-45   של  הרצאה  כולל  המפגש 

בתחומו. 

בוגר.ת אשר מעוניינים להרצות בפני קהילת הבוגרים, מוזמנים לשלוח 

Lital.levi@leyada.net אלי מייל

בית הספר התיכון ליד האוניברסיטה, ההנהלה, המורים, העובדים 
עם  אלסברג,  משפחת  של  באבלה  משתתפים  והתלמידים 

מות תום אלסברג ז"ל, בוגר בית הספר )מחזור 2004(.

יהי זכרו ברוך.

של  באבלה  משתתף  האוניברסיטה  ליד  התיכון  הספר  בית 
משפחת אדלר, עם מות פרופ׳ חיים אדלר, יו"ר הוועד המנהל 
בבית הספר שנים רבות, מבכירי חוקרי החינוך בארץ וחתן פרס 

ישראל לחינוך.

אדלר היה חלוץ בחקר הסוציולוגיה של החינוך ונחשב לאחד מחוקרי 
החינוך החשובים בישראל. 

בין היתר, מחקריו עסקו בקידום נוער משכבות חלשות ובקליטת נוער 
פערים  לצמצום  ככלי  בחינוך  פערים  בצמצום  רבות  והוא עסק  עולה 

בחברה.

יהי זכרו ברוך.

בשם קהילת בית הספר התיכון ליד האוניברסיטה - ההנהלה, 
המורים והבוגרים, אנו מבקשים לשלוח תנחומים והשתתפות 
בצער לבוגרי בית הספר חוה צרפתי-קמחי )1980( ואבי קמחי 
הגדולה  הטרגדיה  עם  הגדול  בכאבם  ולמשפחתם,   )1978(

שפקדה אותם עם הירצחה של ביתם היקרה, ענת ז"ל.

יהי זכרה ברוך.

בוגרים, שתפו אותנו בהישגים שלכם!

אם אתם מפתחים, יזמים, ספרו לנו ואנחנו נחשוף את פעילויותיכם בקרב קהילת 
הבוגרים המונה למעלה מ - 5500 בוגרות ובוגרים. שלחו לנו פרטים, אנו נעשה 

 Lital.levi@leyada.net ...את השאר

ביקור ראש העיר מר משה לאון

ד"ר גדעון פרלמן – בוגרים 

מגבלות  בשל  בזום   0  - ה  למחזורי  העשורים  כנס  את  קיימנו  האחרון  בדצמבר 
הקורונה. 

הכנס היה אמור להיות פרומו לקראת כנס העשורים המסורתי, עם מפגש פנים אל 
פנים.

הכנס בזום היה מוצלח מאוד, וקיבלנו המון תגובות חמות מכם הבוגרים.ות. ולכן, 
חשבנו שאין טעם לקיים כנס נוסף. בעקבות פניות רבות שקיבלנו בבקשה לקיים 
כנס פרונטלי וסקר שעשינו, החלטנו לקיים השנה כנס משותף לבוגרי מחזורי ה - 0 

ומחזורי ה – 1.

מוזר לכתוב על הקורונה. נדמה כי הספקנו לשכוח ממנה וממה שחוללה 
בעולם כולו. הרי אצלנו כבר לא צריך מסכות בשטח פתוח, המסעדות 
ובתי הקפה פתוחים, הקניונים והשווקים חזרו לשקוק חיים, מערכת החינוך 
ללא קפסולות והשמיים עצמם פתוחים. רוב האוכלוסייה מחוסנת עם תו 
ירוק ואפילו בתי הקולנוע נפתחים השבוע. הספקנו לשכוח )או להכחיש?( 

את השנה האחרונה – איש-איש וסיבותיו. 

קובלר- אליזבת  הפסיכיאטרית  שפיתחה  מודל  הוא  קובלר-רוס  מודל 
רוס על חמשת שלבי האבל: הכחשה, כעס, מיקוח, דיכאון וקבלה. רק 
ניתן לומר שכולנו עברנו את חמשת שלבי האבל  בדיעבד, שנה אחרי, 
בגלל הקורונה. תחילה, רצינו מאוד להכחיש את העובדה שנקלענו לסגר 
ראשון, את העובדה שבתי הספר נסגרו ובתי עסק נסגרו אף הם. ניסינו 
)אה  מסכות  ולעטות  מזה  זה  להתרחק  שצריך  העובדה  את  להכחיש 
רגע, הן לא מזיקות? הן מועילות? למי מקשיבים?(. ניסינו לומר שזה לא 
יחזיק יותר מחודש ושבסך הכל להישאר בבית, להיכנס לפגישת עבודה 
ולשיעורים עם פיג'מה היה חלום חיינו. הכחשנו את המצב בחוץ, השתקנו 
את הדאגות ואמרנו שיהיה בסדר, בסך הכל חופש בבית לתקופת זמן לא 
מוגדרת. אישית, אני זוכרת את הוריי חוזרים ממסע קניות שלא ראיתי 
כמותו מעולם, כאילו מחר תתחולל מלחמה וצריך לאגור אוכל לקראת 
החורף הקר. אמרו מסכות, אז מיסכנו. אמרו להיסגר בבתים, אז הסתגרנו. 
השתדלנו  לשמוח.  השתדלנו  אבל  התרחקנו.  אז  חברתי,  ריחוק  אמרו 
להכחיש את מה שקורה בחוץ, את המראות מווהאן ואת מספר הנדבקים 

העולה מיום ליום. 

ואז הגיע שלב הכעס, ערבים שלמים ישבנו סביב הטלוויזיה צופים במדינות 
שונות שלא נכנסו לסגר כלל, מתוך אמונה שאין צורך בכך ושהקורונה 
אחרת  חשבו  שבישראל  על  כעסנו  שפעת.  דמוי  וירוס  הכל  בסך  היא 
מהמומחים ברחבי העולם. רצינו להשתחרר מהכבלים ומהכפייה להישאר 
בבתים, היו כאלה שאף הפגינו בהפגנות או הפגינו את כעסם בכתיבת 
פוסטים שונים ברשתות החברתיות או בערוצי התקשורת השונים. ההורים 
לא הבינו ממתי הפכו למחנכי ילדיהם, הילדים לא הבינו ממתי אין גן ובית 
ספר לתקופה לא נגמרת, סבא וסבתא לא הבינו עד כמה בור הבדידות 
עמוק כשלא ניתן לראות את הנכדים וענן שאלות ריחף סביב המצוקה 
שנחגגו  ההמוניות  החתונות  מראה  על  שכעסתי  זוכרת  אני  הכלכלית. 
ברחבי הארץ, על ההתנהלות הטיפשית של משרד החינוך ושל הממשלה 
כולה. שנאתי את האיום המתמיד והשאלה שחזרה על עצמה שוב ושוב 
על תאריך הסגר הבא. על סגר נוסף. שנאתי שלאבי לא הייתה את היכולת 
לספק לי את התשובות או לכל דמות אחרת שנתנה לי תקווה. ובעצם, 

למי בכלל היו תשובות?

אחרי הכעס, הגיע שלב המיקוח. נדמה היה כי מסיבת העיתונאים הפכה 
לאירוע שבועי ואתו גם ההבטחות החוזרות ונשנות שאם נשמור על מרחק 
ונקפיד לצאת מהבית רק ליציאה חיונית נוכל לשבת יחדיו סביב שולחן 
ליל הסדר. אני זוכרת יוזמות שונות בפלטפורמות שונות, עבור אוכלוסיות 
שונות, המעודדות עטיית מסכה, למען בריאות כולנו – כדי שנוכל לצאת 
מהברוך וכדי שקרובי משפחתנו לא ימותו. אך ההבטחות לא קוימו, סביב 
שולחן ליל הסדר ישבנו בהרכב מינימלי במיוחד, לימדנו את סבא וסבתא 

להשתמש בשיחת וידאו בזום ופסח מעולם לא היה בודד יותר. 

מכאן, מגיע שלב הדיכאון. אני מאמינה שאין צורך לפרט יותר מדי ושכולנו 
חווינו את זה. אי-הוודאות הביאה אתה דיכאון ומצב רגיש במיוחד עבור 
כולנו, גדולים וקטנים כאחד. אני זוכרת ימים שהזום הכיתתי עשה לי כל 
כך רע, שנמאס לי ללמוד דרך הזום ובעיקר – נמאס לי מהשגרה שבניתי 

לעצמי. כל כך רציתי לשבור שגרה, לצאת החוצה למסעדה או לבית קפה, 

אך לא יכולתי לעשות זאת, כי אסור. היו הרבה בכי וייאוש. לא שברתי את 

הנחיות הסגרים, כך שיצא מצב שלא ראיתי את חבריי ומשפחתי חודשיים 

וחצי. רציתי לשבור את הקירות ומצב רוחי נע בין הרצון לבכות על מר 

גורלי או על מר גורלו של העולם כולו יחד עמי. 

זה  שלב  הקבלה.  שלב  הוא  בעיניי  ביותר  והמשמעותי  האחרון  השלב 

הגיע לחלקינו במאי-יוני או ביולי-אוגוסט או בכלל לא הגיע. ההבנה שזה 

עוד רגע נגמר, שישנן חברות שעובדות על חיסונים לקורונה, שהתרגלנו 

ואנחנו  וחצי שבוע בבית הספר  למסכות, לקפסולות, לחצי שבוע בבית 

בסדר. קיבלנו את הקורונה, לפעמים ראינו בה את הטוב ולפעמים התרכזנו 

ברע. למדנו להכיר את הורינו שמקום עבודתם נהיה גם הסלון, אהבנו את 

היכולת לסגור מצלמה ולהישאר במיוט במהלך השיעורים ובעיקר אהבנו 

את השקט שהרחוב השקט השרה עלינו. יום שישי בבית ולא במסיבה 

רועשת פתאום נשמע כרעיון לא רע בכלל. למדנו מהם הכלים הייחודיים 

להתמודדות עם מצבים שונים, כאלה שמסייעים לנו לקום מהמיטה בבוקר 

ולצאת מבור הבאסה המוכר. הפסקנו להיאבק עם הגורל והשלמנו אתו. 

לפעמים היה קשה, אך ידענו שנהיה בסדר, ראינו את הטוב שבשינוי ואת 

האור בקצה שעוד רגע מגיע. רק עוד קצת, זה נגמר.

בצורה  או  וביולוגית  פיזיולוגית  בצורה  לא  אם  עמנו.  תישאר  הקורונה 

היסטורית, היא תישאר עמנו רגשית. בעוד כמה שנים, כשמישהו ישאל 

זה  אחרת.  הקורונה  את  יזכור  איש  איש  הקורונה?"  את  זוכרים  "אתם 

שאיבד אדם קרוב ייזכר בו וברגעים עמו, זה שחשב שאיבד את עצמו 

נזקקים.  לאנשים  וסיוע  עזרה  פרויקט  שהרים  וזה  מחדש  עצמו  ומצא 

הימים שהעברנו בבית כשחשבנו שלא נוכל לסבול עוד יום עברו. חלפו. 

הם מאחורינו, אבל הם בראשנו. בנימה אישית, אומר שאני תלמידת תיכון 

)מחוסנת!( שלפני כשבועיים וחצי חזרה מטיול שנתי שכולנו, אבל באמת 

כולנו, היינו פסימיים לגביו. חשבנו שאנחנו שוב תולים תקוות במשהו שלא 

יתקיים כלל, מהחשש שכל השכבה תקלע לבידוד ונדביק זה את זה. אך 

עברו שבועיים וחצי, ואף אחד מהמורים או מחבריי לספסל הלימודים לא 

נדבק והכניס את כולנו לבידוד. נדמה כי לאחר שנה מלאת אתגרים עבור 

כולנו, למדנו לחפש את הטוב ולמצוא אותו. את הנחמות הקטנות האלו – 

הוקרת תודה לשומר, התנדבות עבור כאלה שנמצאים במצוקה מסוימת, 

בקשת עזרה או מתן עזרה לשכנה מהקומה למטה בזמן אזעקה.

החברתית,  ברמה  מורכבת  כך  כל  ובמציאות  )שוב(  ודאות  חסרי  בימים 

המדינית והביטחונית בה בכל מקום שאליו מביטים מוצאים קושי, כאב, 

הרבה אלימות, מצוקה וכעס עלינו לזכור שרק לפני חודש וחצי היינו יחד. 

לסייע  נוכל  איך  וחיפשנו  המציאות,  את  קיבלנו  משותפת.  מטרה  ראינו 

זה לזה ולשמח זה את זה. דווקא במקום כל כך מייאש, עלינו לשאול 

את עצמנו על מה אנחנו יכולים להשפיע בכאן ובעכשיו – למעננו, למען 

הסביבה והקהילה כולה. דווקא עכשיו, עלינו לזכור כיצד התאחדנו כדי 

לנו  שונים שהיו  ובהרגלים  בתחביבים  להיזכר  נוכל  הקורונה.  על  לגבור 

מיטיבה  ובכך לתעל את הרגשות הקשים לעשייה  והסגר  הבידוד  בעת 

החוצה. המציאות מזמנת לנו אינספור הזדמנויות לפעול, אז הבה נבחר 

לפעול בכיוון הטוב ונחליט להאיר את החברה במקום להחשיכה. 

זו ששכחנו ממנה, אך עלינו לזכור אותה דווקא עכשיו
דונא גנאים, כיתה ה/4
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